
»در آغــوش درخت« به عنوان 
نخستین فیلم شما، مضمون خانوادگی 
- اجتماعی دارد. از پروســه تولید فیلم 

بگویید.
»در آغوش درخت« یک فیلم ملودرام اجتماعی 
اســت که با مضمــون خانــواده و چالش های 
پیش روی آنها ســاخته شده اســت. در شروع 
کار و زمانی که قرار بــود کار را برای تولید آغاز 
کنیم، برنامه ریزی هایی کرده بودیم و با حمایت 
سجاد نصراللهی و تهیه کننده این کار، توانستیم 
پروژه »در آغوش درخــت« را به مرحله تولید 
برسانیم. در این مسیر مراحل سختی را پشت 
سر گذاشــتیم که ذاتا برای ســاخت فیلم اول 
همیشه این سختی ها وجود داشته و دارد و این 

امر طبیعی است که باید گذرانده شود.
قصه »در آغوش درخت« چگونه 

شکل گرفت؟
ایده ساخت این فیلم نیز از آنجایی شکل گرفت 
که خانواده های جوان در کشور، هنگام شروع 
زندگی خود دچار چالش هایی می شــوند که 
احتمــال دارد ضربه ای به آنها و زندگی شــان 
وارد کند و باعث می شــود یادشــان برود چه 
چیز ارزشمندی را از دست می دهند. ایده این 
کار را من از زیست خانواده هایی که در اطرافم 
می دیدم یا می شــنیدم، گرفتم و اگر بخواهم 
خلاصه بگویم این فیلم، فروپاشی یک خانواده با 

دلایلی ساده و نتیجه ای سخت است.
ماجرای این فیلم در آذربایجان 

می گذرد. با وجود توجه شما به این خطه 
و اینکه بیشتر فیلم ها در پایتخت تولید 
می شوند، آیا می توان به فیلم »در آغوش 

درخت« عنوان سینمای بومی داد؟
اگــر بخواهــم به طور دقیــق توضیــح دهم، 
در این فیلــم از برخی فاکتور هــای بومی هم 
اســتفاده شــده، ولی نمی توان ایــن فیلم را 
به طور کامــل یک فیلم بومی صرف دانســت، 
 بلکــه یکــی از شــاخصه های آن فراتهرانی

بودنش است.
در معرفی فیلم عنوان شده »در 
آغوش درخت« یک فیلم شاعرانه  است. 

کمی بیشتر برایمان توضیح دهید.
شاخصه های فیلم های شــاعرانه در این فیلم 
لحاظ شده است و هم از لحاظ فرم و هم از لحاظ 
محتوا می توان »در آغــوش درخت« را یک اثر 
شــاعرانه نامگذاری کرد. خودم به سبب علاقه 
زیادی که به سینمای مینیمال دارم این فیلم 

را ساختم.
 از انتخاب بازیگران بفرمایید. 
بیشــتر کارگردانان در تجربــه اول بنا 
بر توصیه تهیه کننده ســراغ بازیگران 
شناخته شده می روند تا تماشاگر خود را 
داشته باشند یا در گیشه موفق شوند. شما 
سراغ بازیگران تئاتر رفتید، چرا ترجیح 

ندادید از بازیگران چهره استفاده کنید؟
موضوعی کــه به نظرم ســینما را هم اکنون از 

محتوا دور کرده، هم به سبب وضعیت اقتصادی 
و فروش فیلم ها و هــم دیگر عواملی که دخیل 
است، اتکا به چند بازیگر خاص است. در بیشتر 
موارد تلاش شده که گیشه را در دست داشته 
باشیم، ولی مشکلی که وجود دارد این است که 
بعد از گذشت چند  وقت، ما در این چهره ها دچار 
تکرار می شویم؛ تکراری که به نفع سینما نیست. 
نمی توان منکر این قضیه شد که بازیگران چهره 
در موفقیت فیلم ها نقش زیادی دارند و بسیار 
ارزشمندند و جان سینما را حفظ کردند، ولی 
ما در راســتای معرفی بازیگران خلاق و جدید 
به سینما هم مسئولیم. سینما نیاز به بازیگران 

جدید، توانا و خــلاق دارد و بایــد این چرخه 
حفظ شود.

در کارنامه کاری شما همکاری 
با کارگردانان شناخته شده دیده می شود 
و این قابل توجه است. شما در جشنواره 
امسال به عنوان کارگردان فیلم اول حضور 

دارید. این حضور را چطور می بینید؟
حضور این تعــداد فکر جدید و دیــدگاه تازه 
می توانــد جذاب باشــد و جریانی تــازه را در 
ســینمای ایران به راه بیندازد. من احســاس 
می کنم جشنواره خوبی آغاز می شود. فیلم های 
خوب مانند گل هــای کمیاب از میان صخره ها 
رشــد می کنند؛ هر چند برخی شرایط ازجمله 
شــرایط اقتصادی و اجتماعی تولید فیلم ها را 
سخت کرده است، به طور حتم اتفاقات هم در 
پروســه تولید و اکران و به طور کل در ســینما 
تأثیرات خود را داشت، ولی شاید همین موضوع 
دلیلی باشد تا شاهد آثاری خاص از فیلمسازان 

جدید در جشنواره امسال باشیم.
جشنواره تا چه اندازه می تواند 
یک تجربه در فیلمسازی شما به حساب 

بیاید؟
تجربه فیلمساز بیشــتر از زیست و تجربیاتش 
قبل از تولید اثر شکل می گیرد و بخشی از آن نیز 
هنگام تولید اثر برای استفاده در سایر آثارش، 
ولی قطعا دیدن فیلم ها و واکنش مخاطبان   به 

این فیلم ها هم یک تجربه گرانقدر است.
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سینما نیمکت
فیلم اولی های فجر 
امسال را بشناسید

وسوسه تماشا
باتجربه هایی که 

به جشنواره چهل و یکم آمدند

جای خالی مجلس در یک جدال
 نبود قوانین شفاف با ضمانت اجرایی ساترا

و پلتفرم ها را مقابل هم قرار داده است

پیام وزیر ارشاد به 
جشنواره  فیلم فجر

 

وزیــر فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی در پیامی در آستانه 
آغاز چهل ویکمین جشنواره 
بین المللــی فیلــم فجر با 
تأکید بر اینکه ســینمای 
ایران در مســیر تجربه ها و 
آزمون و خطاهای بســیار 
اینک با سیاست های کلان 
فرهنگــی هنری کشــور 
همسو شده اســت، آن را 
جلوه ای از پاسداشت گوهر 
آزاداندیشــی، حفظ تنوع، 
جلوه گاهی از ایجاد امید در 
دل مردم و نمایش اسوه ها و 
قهرمانان ملی در عرصه های 

مختلف دانست.
به گزارش همشهری، در پیام 
محمدمهدی اسماعیلی آمده 
است: »با شما اهالی فرهنگ 
و هنر و علاقه مندان پرشمار 
سینمای ایران که سرمایه 
اجتماعی بی بدیلی هستید، 
پیمان بسته بودیم تا به عنوان 
خادمان فرهنگ و هنر و در 
ســال هایی که بار سنگین 
مسئولیت را بر دوش داریم، 
نهایت تلاش خــود را برای 
بســط عادلانه فرصت های 
فرهنگی و گفتمان معنوی 
و اخلاقی منبعث از انقلاب 
اســلامی در متن تولیدات 
سینمای ایران به کار گیریم. 
اینــک مفتخریــم که در 
جشنواره چهل ویکم فیلم 
فجر به همت بلند سینماگران 
باورمند به ارزش های انسانی 
و آرمان هــای اســلامی، 
گلچینی از تولیدات سینمای 
ایــران، در معــرض نگاه و 
قضاوت مــردم قرار گرفته 
اســت تا آنها را در روایت 
هنرمندانه خود از قصه هایی 
پرشور و حکایت هایی دیدنی 
و شنیدنی سهیم و شریک 

سازند.«
در ادامــه این پیــام آمده 
است: »ســینمای ایران در 
مســیر تجربه ها و آزمون 
و خطاهای بســیار، اینک 
همسو با سیاست های کلان 
کشــور،  هنری  فرهنگی 
ضمــن پاسداشــت گوهر 
آزاداندیشی و حفظ تنوع به 
جلوه گاهی از ایجاد امید در 
دل مردم، نمایش اسوه ها و 
قهرمانان ملی در عرصه های 

مختلف تبدیل شده است.
در روزهای پرفراز و نشیب 
سینمای ایران، در گوشه و 
کنار کشور صدها فیلم بلند، 
کوتاه و مستند تولید شد تا 
سینماگران ایرانی شاهدی 
صادق بــرای زمانه خویش 
مســئولیت های  و  باشند 
اجتماعی خود را از یاد نبرند. 
برگزاری جشنواره های فیلم 
کوتاه و مستند و اینک فجر 
در ابعاد ملی و بین المللی گواه 
ظرفیت ســترگ سینمای 
ایران برای همراهی با مردم 
است. در آغاز بهار سینمای 
ایران، بخشی از این کارنامه 
به پیشگاه ملت شریف ایران 
در ضیافت نــور و صدا و به 
وسعت ایران بزرگ تقدیم 
می شود تا توانایی های هنری 
فرزندان این سرزمین، سبب 
تابش نور امیــد و دلگرمی 
در آنها شــود. با تجدیدنظر 
صــورت گرفتــه، بخش 
بین الملل جشنواره فیلم فجر 
مجدداً در کنار بخش ملی آن 
قرار گرفت تا جذابیت های 
جشــنواره دوچندان شود 
و امکانــی برای مقایســه 
توانمنــدی ســینماگران 
ایرانی بــا همتایان خارجی 
فراهم شود و زمینه تعامل 
ســینمای ایران با سینمای 

دیگر کشورها فراهم شود.«
وزیر همچنین از ادغام بخش 
ملی و بین المللی گفته است: 
»ادغام 2 بخش مجزا شــده 
جشنواره فیلم فجر معنایی 
جز این ندارد که بخش های 
ملی و جهانی جشنواره از این 
پس همانند 2 بال قدرتمند 
می توانند شعاع پیام ها و 
اندیشــه پنهان و پیدای 
فیلمسازان را به واسطه 
فیلم های منتخب وسعت 
ادوار  دهند.هماننــد 
گذشته کاروان جشنواره 
چهل ویکم از مراکز همه 
اســتان های کشور عبور 
خواهد کرد تــا از ارمغان 
سینمای ایران و تازه های آن 
با حضور و مشارکت همدلانه 
مردم رونمایی شــود و موج 
شورانگیز و مهیج جشنواره 
بــه ســینماهای پایتخت 
محدود نشود. مردم شریف و 
هنرمندان عزیز ایران، مقدم 
شما را در جشنواره فیلم فجر 
که همانا جشن بزرگداشت 
پیروزی انقلاب اســلامی 
و ایام الله دهه فجر اســت، 

صمیمانه گرامی می دارم.« 

ی سیمرغ
سودا

ایستگاه ۴۱ 
قطاری کــه در ۱۲بهمــن۱۳۶۱ حرکتش را 
آغاز کرد، حالا به ایســتگاه چهل و یکم رسیده 
است؛ جشنواره ای که روزگاری  آینه تمام نمای 
سینمای ایران بود و بعدها به ویترین این سینما 
تبدیل شد؛ مهم ترین ســالانه سینمای ایران 
و از معدود آیین های بازمانده از جشــن های 
پیروزی انقلاب در دهه۶۰ که همچنان برقرار 
مانده اســت؛ جشــنواره ای با فراز و نشیب ها 
و داســتان های بســیار که تاریخش به نوعی 
مترادف با تاریخ ســینمای پس از انقلاب نیز 
هست )دستکم در ۱۶دوره اول که همه فیلم ها 
ملزم به حضور در جشــنواره بودند، این حکم 
کاملا صادق بــود( . جشــنواره ای که به مدت 
۱۰ روز ســینمای ایران را تیتر یک رســانه ها 
می کند. همه رسانه هایی که در طول سال اخبار 
سیاســت، اقتصاد و اجتماع را در اولویت قرار 
می دهند، به بهمن که می رسیم سینمای ایران 
و جشنواره فیلم اش را در اولویت قرار می دهند؛ 
جشنواره ای که آن را با صف های طولانی به یاد 
می آوریم. اصطلاح »تماشاگر جشنواره ای« هم 
از دل همین صف هــا و واکنش ها بیرون آمد. 
تماشــاگری که جدی تر و پیگیر تر از مخاطب 
عادی سینما ســت و اهل دنبال کردن اخبار و 

خواندن نقد فیلم و مطلب سینمایی است. 
جشنواره فیلم فجر معمولا این گروه را مخاطب 
هدف خود می داند؛ مخاطبی که اغلب جوان 
اســت و عموما تحصیل کرده. جشــنواره ای 
که تاریخــش می گوید میانه ای با ســینمای 
عامه پســند ندارد، چنیــن مخاطبی را هدف 
قرار می دهد. کمدی پر امید گیشــه و ملودرام 
پر ستاره راهشــان به فیلم فجر نمی خورد که 
هیچ، حضورشان درجشنواره ممکن است به 

زیان شان هم تمام شود. 
فســتیوال در همه جای دنیا بیشــتر ویترین 
است تا گیشــه؛ چنان که در همه جا نهادهای 
دولتی و عمومی نقش حامی مالی جشنواره ها 
را بازی می کنند. جشــنواره هایی که دیرپا تا 
نوظهور اســتراتژی دارند و با هــدف و برنامه 
مشــخص و معینی برگزار می شــوند. چنین 
اســتراتژی ای را به ســختی می توان در مورد 
فیلم فجر ســراغ گرفت و علتش تغییر لحن و 
رویکرد جشنواره در گذر زمان است؛ اتفاقی که 
محصول تغییر دولت ها ست که هر کابینه ای 
وزیر ارشــادی دارد و هر وزیر ارشادی رئیس 
سازمان سینمایی ای. در طول ۴ دهه مفهومی 
به نام سیاســت های ســینمایی شکل گرفته 
که مولفــش وزارت ارشــاد و محل تجلی اش 
جشنواره فیلم فجر است. با این مقدمه می توان 
گفت جشنواره چهل و یکم مهم ترین محل برای 
ارزیابی کارنامه سینمایی دولت سیزدهم است.

جشــنواره ای که ســال گذشــته خزاعی و 
همکارانش فقط برگزار کننده اش بودند و اغلب 
فیلم ها در دولت قبلی تولید شده بودند. امسال 
اما صفر تا صد جشــنواره را باید به نام دولت 
مستقر نوشت. جشــنواره چهل و یکم ویژگی 
های منحصر به فردی دارد کــه یکی از آن ها 

حضور پر تعداد جوان هاست. 
جشنواره ای خاص و منحصر به فرد که شاید 
مطلعی بر فصلی تازه باشد . لکوموتیو به ایستگاه 

چهل و یکم رسیده و مسافران منتظرند.

سعید مروتیسرآغاز
روزنامه نگار سینما پس 

از سال ها با 
سیاست های کلان 

 فرهنگی همسو 
شده است

 خبر

نوستالژی های جشنواره 
فیلم فجر در موزه سینما

نمایشگاهی از نوســتالژی های جشنواره فیلم 
فجر در موزه سینمای ایران، برپا می شود.

به گزارش همشهری، همزمان با برگزاری چهل 
و یکمین دوره جشنواره فیلم فجر، نمایشگاه 
نوســتالژی فیلم فجر در سالن سینماتوگراف 

موزه سینمای ایران برگزار می شود. 
علاقه مندان می توانند از ۱۲ تــا ۲۲ بهمن از 
ساعت ۱۵ تا ۲۲ از این نمایشگاه در موزه سینما 

به صورت رایگان بازدید کنند.

منتقدان »هفت« 
مشخص شدند

تهیه کننده سری جدید برنامه »هفت« که با 
اجرای بهروز افخمی از شــبکه نمایش پخش 
می شــود، از امیر قــادری و میــلاد دخانچی 

به عنوان منتقدان این فصل از برنامه یاد کرد.
محمد تنکابنی تهیه کننده »هفت« با اشاره به 
این برنامه ســینمایی که   همزمان با جشنواره 
فیلم فجر از آنتن شبکه نمایش پخش می شود 
درباره منتقــدان برنامه به مهــر گفت: ما در 
برنامه های سینمایی پیش از این هم، این بحث 
را داشتیم که ترکیبی داشته باشیم که منتقدی 
از منظر ســنت نقدنویسی ســینمایی به نقد 
فیلم ها بپردازد و منتقــد دیگری هم از منظر 
بینارشته ای و مطالعات فرهنگی آثار را تحلیل 
کند که با مدیریت بهــروز افخمی هم به نظرم 

جذاب خواهد شد.  

یک فیلم شاعرانه
کارگردان »در آغوش درخت« از حضور نخستین فیلمش در جشنواره ۴۱ می گوید

جعفری جوزانی روی نیمکت ذخیره ها 

نام بابک لطفی خواجه پاشا در تیتراژ برخی از 
فیلم های سینمایی دیده می شود؛ هنرمندی که 
هم در مقام بازیگر با کارگردانان شناخته شده 
کار کرده و هم دستیار کارگردان در این سال ها بوده که شاخص ترین آن دستیار کارگردان فیلم 
»محمدرسول الله)ص(« به کارگردانی مجید مجیدی بوده است. خواجه پاشا در فیلم هایی چون 
»خورشید« و »قصرشیرین« به عنوان بازیگر حضور داشته و حالا در جشنواره چهل ویکم فیلم فجر 
با فیلم »در آغوش درخت« به عنوان فیلمساز فیلم اولی حضور دارد؛ جشنواره ای که کارگردانان 
فیلم اولی بیشترین سهم را در رقابت برای دریافت ســیمرغ دارند. این کارگردان 41ساله، »در 
آغوش درخت« را در آذربایجان غربی ساخته، داستان زندگی آدم هایی که در مقطعی دچار مشکل 
می شوند و این مشکلات زندگی آنها را تحت الشعاع قرار می دهد. خواجه پاشا می گوید نخستین 
فیلمش، فیلمی شاعرانه است و خودش علاقه خاصی به سینمای مینیمال دارد؛ فیلمی که امیدوار 

است بتواند اکران قابل قبولی را در جشنواره 41داشته باشد.

فهیمه پناه آذرگفت وگو
روزنامه نگار

به جز 24فیلم بخش مسابقه سینمای ایران، 

هیأت انتخاب 4فیلم هــم به عنوان رزرو گزارش
برگزیده اســت. فیلم هایی که درباره شان 
گفته شــده اگر به موقع آماده نمایش شــوند در فجر 
چهل ویکم به نمایــش درمی آیند. نکتــه جالب توجه 
فیلم های بخش رزرو ناشــناخته بودن اغلب آنهاست. از 
4فیلم بخش رزرو، ۳فیلم نخستین ساخته سازندگانشان 
هستند؛ فیلم هایی که اطلاعات چندانی هم درباره شان 
وجود ندارد. جست وجوی خبرها درباره فیلم »اخت الرضا« 
به عنوان یکی از آثار پذیرفته شــده در جشنواره نشان 
می دهد که این اثر، تله فیلمی محصول صداوسیمای قم 
است. فیلمی به کارگردانی مجتبی طباطبایی که روایتگر 
بخشــی از زندگی حضرت معصومه سلام الله علیهاست. 
به گفته مجتبی طباطبایی این فیلم محصولی مشترک از 
آستان حضرت معصومه سلام الله علیها و عتبه حسینی)ع( 
است و به گفته کارگردانش قرار است به زبان های عربی و 
انگلیسی هم دوبله شود. »جان جانان« دیگر فیلم حاضر در 
بخش رزرو اســت. فیلمی به کارگردانی شــادی آفرین  
 اللهیاری که دختر حبیب  اللهیاری تهیه کننده و مدیر تولید 
اســت. حبیب  اللهیاری، تهیه کننده فیلم جان جانان نیز 
هست. »4۸ســاعت« به کارگردانی ابوذر حیدری نیز در 
همین بخش حضور دارد که اگر به موقع آماده نمایش شود 

در جشنواره چهل ویکم فجر به نمایش درمی آید.

مسعود جعفری جوزانی یکی از چهره های شاخص سینمای ایران در دهه۶۰ 
است که همچنان در عرصه فیلمسازی حضور دارد. »جاده های سرد« نخستین 
فیلم بلند سینمایی جوزانی یکی از آثار شاخص جریانی است که بعدها از آن 
به عنوان سینمای نوین ایران یاد شد. جوزانی با »شیرسنگی« یک وسترن بومی 
ساخت؛ فیلمی که شاید بهترین اثر سازنده اش باشد. »در مسیر تندباد« کار 
بعدی جوزانی به نوعی تکمیل بخش شیرسنگی بود. در مسیر تندباد جایزه 
بهترین فیلم هفتمین جشــنواره فیلم فجر را دریافت کرد. جعفری جوزانی 
دهه7۰ را با تهیه کنندگی فیلم های »ناصرالدین شاه آکتورسینما« و »سایه 

خیال« آغاز کرد و کنارش فیلم »یک مرد، یک خرس« 
را هم به عنوان کارگردان جلوی دوربین برد. در سال های 
بعد جوزانی کم کار شــد و در دهه۸۰ سال های زیادی 
را صرف سریال تاریخی »در چشــم باد« کرد؛ سریالی 
که یکی از فاخر ترین مجموعه های تلویزیونی همه این 
سال هاست. بازگشت به سینما در دهه۹۰ و ساخت کمدی 
»ایران برگر« و فیلم اجتماعی »پشــت دیوار ســکوت«، 
ازجمله فعالیت های به ثمر نشسته این سینماگر قدیمی 
بود . اگر شرایط فراهم باشد، می شود درام تاریخی بهشت 

تبهکاران را در جشنواره امسال تماشا کرد. 

همچنین مسعود جعفری جوزانی نه تنها شــاخص ترین فیلمساز حاضر 
در بخش رزرو اســت، حتی   یکی از مهم ترین های فجــر چهل ویکم نام 
گرفته اســت. فیلم مســعود جعفری جوزانی ماجرایی تاریخی دارد. این 
فیلم به بخشی از وقایع ملی شدن صنعت نفت می پردازد. داستان بهشت 
تبهکاران در سال۱۳۲۹ روایت می شود؛ سالی که احمد دهقان نماینده 
مجلس، روزنامه نگار و مدیر تئاتر »نصر« توسط حسن جعفری در خیابان 
لاله زار تهران به قتل می رسد. بهشت تبهکاران یکی از پروژه هایی است که 
جوزانی از سال ها پیش در تلاش برای ساختش بود. این فیلم از سال۹۹ 
به پیش تولید رسید و بخشی از دکورهایش در شهرک غزالی ساخته شد. 

بهشت تبهکاران پس از طی کردن مرحله طولانی پیش تولید، سرانجام 
امســال مقابل دوربین رفت. جعفری جوزانی در این فیلم ســینمایی از 
بازیگران متعددی استفاده کرده است که ازجمله این بازیگران می توان 

به امیرحســین آرمان و رضا یزدانی اشــاره کرد که نقش اصلی 
مرد در این پروژه را بــازی می کنند.لادن مســتوفی نیز در 

این پروژه ســینمایی جعفری جوزانی را همراهی می کند. 
تهیه کنندگی این فیلم را فتح الله جعفری جوزانی برعهده 
داشته و ســرمایه گذار این پروژه بنیاد سینمایی فارابی 
اســت. فیلمی که هنوز مراحل فنی اش تمام نشده و به 
همین دلیل از حضور در فهرست آثار مسابقه بازمانده و 

در بخش رزرو حاضر است.

  جوزانی و »بهشت تبهکاران« 

  بازمانده از سینمای دهه۶۰  


